
Sam Rappaport  Ameriški študent, glasbenik in pisatelj se nima 
za pretirano vernega, pravi pa, da ga z njegovimi predniki, ki so oziroma 
so bili po očetovi strani judje, povezuje zgodovina preganjanja in zatiranja 

»Izrael je judovstvu 
zadal krut udarec«

Intervju

Sam Rappaport  Preseneča ga dejstvo, da mladi novice iščejo na družbenih omrežjih  OSEBNI ARHIV

Iz Brooklyna 
se je začasno 
preselil v Gradec

Sam Rappaport je 32-letni 
Američan, pisatelj in glasbenik. 
Odraščal je v Los Angelesu, 
zadnjih sedem let živi v Bro-
oklynu v New Yorku. Obiskuje 
podiplomski študij kreativnega 
pisanja na tamkajšnjem The 
City Collegeu, zadnjih pet me-
secev pa je na študijski 
izmenjavi v Gradcu v Avstriji. Je 
avtor tedenskega glasila z nas-
lovom The Monday Column - 
So, how can you combat anti-
Semitism? Dostopna je preko 
naročnine na portalu Substack 
ali na Instagram strani 
@Samrappiam.

GRADEC Tudi letošnji dan spo-
mina na žrtve holokavsta je 
postavil v ospredje vojno na 
Bližnjem vzhodu in dramo Pa-
lestincev v Gazi ter s tem pove-
zan antisemitizem. Pogosto se 
dogaja, da mediji in politiki tis-
te, ki v tem konfliktu ne pod-
pirajo Izraela, označujejo za an-
tisemite. Zato se sprašujemo, 
kaj je danes judovstvo, ali se je 
izenačilo s skrajno religiozno 
in politično skupino, ki izvaja 
genocid na Bližnjem vzhodu, 
in ali še obstajajo ljudje, ki ver-
jamejo v avtentični duh judo-
vske vere. Na pogovor o teh pe-
rečih temah smo povabili ame-
riškega študenta, pisatelja in 
glasbenika Sama Rappaporta. 

Kako bi opisali svojo povezanost 
z judovstvom? 
Ali sem ali nisem jud, to je od-
visno od tistega, ki to presoja. 
Moj oče je jud, moja mati pa ni. 
Ko sem odraščal, smo vsak pe-
tek praznovali šabat in vse dru-
ge judovske, pa tudi krščanske 
praznike, vendar nismo bili 
pretirano verni. Judovstvo po 
mojem živi v duhu, hrani in 
tradicijah očeta, tet in stricev 
ter babice. Gre za zgodovino 
preganjanja in zatiranja, ki me 
povezuje z mojimi predniki. 
Torej ne gre za versko, ampak 
kulturno identiteto. 

Kako je verska pripadnost obli-
kovala vaše vrednote, prepriča-
nja in pogled na svet? 
Nisem prepri čan, da je ju-
dovstvo oblikovalo moja prepri-
čanja, tako kot so jih na primer 

knjige, ki sem jih prebral, kraj, 
v katerem sem odraščal, ali šo-
lanje, ki sem ga opravil, saj ni-
sem tako zavzet vernik. Poleg 
tega ne vem, katere so prave ju-
dovske vrednote. Med odrašča-
njem sem začutil povezanost s 
svojimi predniki, ki so bili sko-
zi zgodovino preganjani, izgna-
ni, umorjeni in razčlovečeni. 
Mislim, da je spoznavanje zgo-
dovine spodbudilo razvoj mo-
jega moralnega kompasa, torej 
sposobnost prepoznavanja za-
ničevanja in marginaliziranja 
nekaterih etničnih skupin. 

Katere judovske tradicije so da-
nes še vedno pomembne in ak-
tualne, katere pa bodo kmalu 
prenehale obstajati? 
Posebnih judovskih tradicij ni 
in priznati moram, da ne pre-
mišljam o njih. Ko je Izrael pos-
tal predstavnik judovskega 
ljudstva, je judovstvu zadal 
krut udarec. 

Kako je vojna v Gazi spremenila 
mnenje o judovstvu? 
S svojega zornega kota preso-
jam, da vojna v Gazi ni izbolj-
šala mnenja o judovstvu. Izra-
el je v Gazi opravil genocid, za-
to ne podpiram te države in ni-
kakor nisem sionist. Sem pro-
tiimperialistični socialistični 
jud. V Ameriki in po svetu je 
veliko judov, ki ne podpirajo 
Izraela. Upam, da vaši bralci 
ločujejo sionizem od judovstva. 
Sionizem je politični projekt 
države Izrael, judovstvo pa je 
vera in kultura, ki si jo deli več
milijonov ljudi po vsem svetu. 

» 
V Ameriki in 
po svetu je 

veliko judov, 
ki ne podpirajo 

Izraela

Ali se vas je konflikt v Gazi tudi 
osebno dotaknil in spremenil 
vaše dojemanje verske identi-
tete? 
Izraelski in ameriški politiki 
pravijo, da se genocid izvaja 
v mojem imenu oziroma v 
imenu judovskega naroda, kar 
me zelo prizadeva. V zadnjem 
letu se je radikaliziralo veliko 
ljudi, ki opažajo hinavščino 
lažne ameriške politične ko-
rektnosti. Navzgor je navzdol. 
Levo je desno. Toda zgodovi-
na judovstva se ni začela 7. 
oktobra 2023. Grozote izra-
elske okupacije se ponavljajo 
že desetletja. 

Kako se mlajši člani judovske 
skupnosti odzivajo na vojno v 
Gazi v primerjavi s starejšimi ge-
neracijami? 
Seveda obstajajo različna mne-
nja o temi, med mladimi in 
starejšimi generacijami je ve-
liko razlik, in sicer iz ve č ra-

zlogov. Ne vem, ali lahko s svo-
jimi trditvami zastopam vse 
jude, me pa preseneča razpad 
ekosistema tradicionalnih 
množičnih medijev in to, da 
mladi novice iščejo na druž-
benih omrežjih. Napoved pre-
povedi uporabe TikToka v 
Ameriki po mojem mnenju ni 
posledica mednarodnih var-
nostnih postopkov in zaščite 
pred kitajskimi vohuni. 
Prepričan sem, da je bila pre-
poved politična poteza in je 
posledica tega, da so mladi 
Američani imeli vpogled v iz-
raelske zločine v Gazi. Ti zloči-
ni so torej tudi ameriški. 

Ali ste v vojnih časih opazili spre-
membe v tem, kako ljudje raz-
pravljajo o antisemitizmu ali se 
nanj odzivajo? 
Antisemitizem je postal poli-
tično orožje, še posebej v 
Ameriki, Evropi in Izraelu, 
kjer velja za vojni vzklik. Ko 
je v ZDA na tiso če študentov 
začelo protestirati proti izra-
elskemu nasilju v Gazi, so jih 
obtožili antisemitizma. To je 
strategija odgovornih za od-
nose z javnostjo, ki preusmer-
jajo pozornost ljudi: izbrišejo 
izraelske zločine in poudarja-
jo porast antisemitizma. Po-
sledično so Izraelci opredelje-
ni kot žrtve in niso odgovor-
ni za genocid na Bližnjem 
vzhodu. Antisemitizem seve-
da obstaja, zaradi tega mora-
mo sami razločevati te trditve 
in ugotoviti, ali so utemelje-
ne in ali jih uporabljajo v prid 
političnim interesom.

@direkt_pd 
#bodidirektenInstagram

realdonaldtrump:  Ma ni treba bit tku zaskrblje-
ni … Bašta bit na pravi strani zgodovine. 

elon___musk:  Torej na moji ali tvoji?? 

ilpresidentemeloni:  Kdorkoli bo prevladal, 
upam, da bom z njim. In da bo Elon … 

robert_von_platz:  Bom, v Trstu bo vse lepo 
in prav. Imeli bomo še žičnico, tako da ne bo 
treba skrbeti. 

primorski.eu:  Primorski dnevnik bo v vsakem 
primeru izhajal. Za vedno. 

redakcija_@Direkt:  Tudi @Direkt! Vsak petek! 

elon___musk:  @redakcija_@Direkt, ali bi vas 
zanimalo, da bi kupil vašo rubriko? 

redakcija_@Direkt:  Ne. @Direkt obstaja v funk-
ciji daddyja Pd.

SOS: 
kako naj 
ravnamo 
ob nesreči?
TRST Žal se je nesrečam vča-
sih težko izogniti: zato je po-
membno vedeti, kako lahko 
prosimo za pomoč. Enotna 
evropska številka za klice v sili 
je 112: operater bo o vaši ne-
sreči obvestil pristojni organ 
(policijo, službo za nujno me-
dicinsko pomoč, gasilce …).  

Tudi ko pokličete italijanske 
številke za klice v sili 113, 115 
in 118 ali ameriško številko 
911, se bo z vami najprej po-
govarjal operater. Ob prošnji 
za pomoč aplikacija 112 Whe-
re ARE U reševalcem samo-
dejno posreduje informacije 
o tem, kje se nahaja pones-
rečenec. Če pa moramo mi 
sami nekomu nuditi prvo po-
moč, je o tem na voljo veliko 
informacij na aplikaciji Pri-
mo Soccorso / Croce Rossa.

Bodimo  
zmeraj 
direktni!

Sodelavke in sodelavci 
mladinske strani @Direkt:  
Svetlana Brecelj, Julija 
Cante, Martina Cavotta, 
Nika Maria Costantin, 
Marco D’Errico, Malina 
Dolhar, Lapo Farolfi, 
Tadeja Gergolet, Sara 
Hlabian, Mateja Martini, 
Gaja Pelà, Francesco 
Petaccia, Veronica 
Piredda in Damir Terčon. 
Pridruži se nam! 
Z nami stopi v stik prek 
Instagrama na direkt_pd. 
Beri nas vsak petek.
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